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هشدار حزب مهستان ایران
نسبت به رویدادهای قفقاز

در ماه های گذشــته باری دیگر موضوع کریدور جعلی زنگِزور از ســوی برخی 
بازیگران منطقه ای و جهانی از جمله جمهوری باکو و فدراســیون روسیه مطرح 
شــده است. آن گونه که از محتوای مذاکرات، تبلیغات و سیاست های موجود، به 
ویژه از ناحیه حکومت باکو، برمی آید منظور از طرحِ موضوع ضمیمه کردن جنوب 
ارمنســتان به خاک باکو و در نتیجه قطع ارتباطات زمینی ایران با کشــورهای 
همســایه اســت. صدالبته این موضوع برآمده از بی توجهیِ دولت مردانِ ایران به 
اهمیت منطقه در هنگام فروپاشیِ شوروی است؛ با وجود ممانعت مرزبانی ارتش 
سرخ شوروی و با گذر از سیم خاردارها و تن دادن به آب های سرد ارس در حدود 
ژانویه ١٩٩٠ میلادی، خود را به خاک ســرزمین مادری خود ایران رساندند و با 
اشک شوق بر این خاک مقدس بوسه زدند و خواستار پیوستن سرزمین شان به 
ایران شــدند؛ رویدادی که یک بار دیگر هم در تاریــخ رخ داده بود و آن هنگام 
فروپاشیِ امپراتوری روسیه و درخواست پیوستن مردم  نخجوان به ایران در سال 
١٩١٩ بود و شــوربختانه دولت هاشمی رفسنجانی با این درخواستِ طبیعی و 
پرشور مخالفت کرده و بسیار شتابزده استقلال باکو را، آن هم بدون الزام تغییر 

نام آن که نام تاریخی و کهنِ استانی در ایران بود، به رسمیت شناخت!
سیاســتِ اخیر حکومتِ باکو پی آمدهای خطرناکی را برای ایران در پی خواهد 
داشت، از جمله: کنار گذاشتن همیشگی ایران از ارتباط با شهرهای تاریخی اش 
در پیمان های ننگین گلستان و ترکمانچای و قطع ارتباط کامل ایران با ارمنستان 
و گرجستان و پیوند با یک همسایه که تحتِ تأثیر بازیگران منطقه ای و جهانی 
است؛ قطع ارتباطِ زمینی ایران با اروپا )قطع راه گذر بسیار مهم بین المللی شمال 
ـ جنوب میان هند، ایران، ارمنســتان، گرجستان، روســیه و اروپا( و در نتیجه 
تحمیل احتیاج همیشگی و پیوسته ایران به ترکیه به عنوان تنها راه باقی مانده؛ و 
نیز دور زده شدنِ ایران با تکمیل اتصال مستقیم خطوط انتقال انرژی از آسیای 
میانه به اروپا از طریق خط لوله های بســتر کاســپین )که در متن کنوانسیون 
حقوقی کاســپین در سال ۲٠١۸ هم آمده اســت( به جمهوری باکو و ترکیه، و 
حذف ایران از تجارت اقتصادی منطقه و فرامنطقه؛ گرایش اجباری ارمنستان به 
باکو و ترکیه به دلیل قرار گرفتن در محاصره متخاصم، و احتمال ایجاد اتحادیه 
جدید اقتصادی و حتی نظامی بر علیه ایران با قطع ارتباط ایران به قفقاز با ایجاد 
دالان موهوم تورانی که آســیای میانه را به قفقاز و ترکیه و اروپا متصل می کند؛ 
و در نتیجه نفوذ کامل اســراییل در همســایگی ایران و تحریک بیش از پیش 

گسل های قومی و حرکت های تجزیه طلبانه.
این مســأله را تنها نباید در چارچوب روابط آذربایجان و ارمنستان ارزیابی کرد،  
این اقدام در واقع تقلیل جدی مســأله است. بی گمان محور ترکیه ـ اسرائیل و 
هم چنین محور ترکیه ـ ســلفی ها و ترکیه ـ چین و هم چنین روس ها در کنار 
گذاشتن کریدورهایی که از ایران عبور می کنند ذی نفع هستند. فراموش نشود 
افزون بر این، روســیه در این موقعیت تاریخی نیاز به یک واسطه برای دور زدن 
تحریم و فراهم آوردن امکان صادرات گاز خود به اروپا دارد که حکومت باکو نامزد 
خوبی برای انجام این کار است. از سوی دیگر، حکومت باکو در دو سال گذشته 
ســاختارهایی را در ارتباط با تقویت انــگاره ای موهوم به نام »آذربایجان غربی« 
مانند شــبکه تلویزیونی، انجمن و... ایجاد کرده و حتا در سطح رئیس جمهور از 

عبارت جعلی فوق برای نامیدن سرزمین هایی در ارمنستان استفاده می کند.
البته موضع دولت ایران نســبت به این مســأله بارها از سوی مقام های رسمی 
اعلام شده و گفته شده است که ایران تغییر در نظم مرزهای سیاسی یا ساختار 
ژئوپلیتیــک منطقه را هرگز تحمل نخواهد کرد، اما این موضع گیریِ قاطع مانع 
از آن نشده که برخی کشورهای منطقه، از جمله ترکیه و فدراسیون روسیه، در 

خصوص کریدور جعلی اظهارات خود را پس بگیرند.
حزب مهســتان ایران ضمن حمایت از مواضع اخیر وزیــر امور خارجه و دیگر 
مقام های دولت ایران در مورد مســأله فــوق، ملاحظات زیر را در مورد تحولات 

منطقه ای ابراز می دارد:
١. قفقاز جنوبی، آبســتن تحولات مهمی اســت که جهت گیری آن در راستای 
مصالح عالیه و منافع ملیّ ایران نیســت و در نتیجه نســبت به فعل و انفعالات 
اخیر »حزب مهستان ایران« به عنوان بخشی از جامعه مدنی کشور ابراز نگرانی 

می کند؛
۲. قراباغ کوهستانی )آرتساخ( سرزمینی بود که در معاهده گلستان از ایران جدا 
شد. تا زمانی که این سرزمین در کنترل دولت ایران قرار داشت، عاری از هر نوع 
مناقشه قومی و پاک سازی نژادی بود. نباید از خاطر فراموش کرد که دست کاری 
روسیه تزاری و سپس بلشــویک ها در ساختار تاریخی منطقه ــ اعم از ترکیب 
ـ اصلی ترین ریشه  جمعیتی، تقسیمات اداری و استانی، و نیز تغییر خط و الفبا ـ
مناقشه فعلی است. در نظم ایرانیِ مستقر در منطقه، ارامنه و مسلمانان در کنار 
یکدیگر زندگی می کردند و هیچ نوع مشــکل قومی و زبانی نداشتند. اما اکنون 
علاوه بر مداخلات سابق، ایدئولوژی ضدانسانیِ پان ترکیسم نیز به بخشی از مسأله 

تبدیل شده است؛
٣. از ســال ۲٠۲٠، شاهد پاک ســازی نژادی و تبعید ارامنه از قراباغ کوهستانی 
)آرتساخ( بودیم و این روند در سال ۲٠۲٣ میلادی تشدید شده و منجر به کوچ 
اجبــاری ۲٠٠ هزار ارمنی از این منطقه و غصب خانه ها و اموال آنها از ســوی 
حکومت علی افُ گردیده اســت. این در حالی است که در بیانیه مقام رهبری در 
ســال ۲٠۲٠ پیرامون تحولات منطقه ای، دکترین ایران مبتنی بر حفظ حقوق 
ارامنه در منطقه تعیین شــده بود اما وزارت امور خارجه هیچ واکنشــی به این 
جابه جایی جمعیتی نشــان نداد. در نتیجه، ما خواهــان حمایت دولت ایران از 
بازگشــت ارامنه به ایــن منطقه و برگزاری همه پرســی و رفراندومِ حق تعیین 
سرنوشت به صورت دموکراتیک میانِ ساکنان مسلمان و ارمنی قراباغ کوهستانی 

بر اساس سرشماری ١٩۸۸ اتحاد جماهیر شوروی هستیم.
۴. الهام علی اف در مسیری گام گذاشته است که پیش از او صدام حسین پیموده 
بود. همان طور که در سال ١٣۵۸ کسی باور نداشت که ممکن است عراق به ایران 
حمله کند، اکنون نیز عده ای دشــمنی و خصومت علی اف با ایران را دســت کم 

می گیرند.
۵. حزب مهســتان ایران در خصوص تحرکات معطــوف به اصطلاح آذربایجان 
غربــی و کریدور زنگِزور هشــدار جدی می دهــد و از وزارت خارجه و نیروهای 
مســلح، به ویژه ارتش، می خواهد که نسبت به خصومت عمیق رژیم علی اف با 
ایــران کوچک ترین تردیدی به خود راه ندهند و تحولات منطقه ای را به صورت 
جدی زیر نظر گرفته و هر کاری لازم اســت در صیانت از مصالح عالیه کشــور 

صورت بدهند.

احزاب

حمله رژیم صهیونیستی به لبنان، بهانه ای برای حمله 
تندروها به مسعود پزشکیان

ادامه از صفحه 1
اینکه امروز نظام چه سیاسی را در قبال تحولات منطقه در پیش گرفته است 
و رئیس جمهور پزشــکیان در صحن عمومی سازمان ملل متحد از تنش زدایی و 
صلح منطقه ای ســخن می گوید، قطع به یقین تصمیم جامع کلیت نظام اســت 
که رئیس دولت به عنوان ســخنگوی جمهوری اســلامی ایران آن را از تریبون 
بین المللی به جهانیان اعلام می کند. اینکه سیاست ایران دیروز چه بوده و امروز 
چه هســت، به موضوعی تبدیل  شــده که بیم آن مــی رود برخی تندروهای به 
 اصطلاح ســوپرانقلابی  را به زودی در مقابل رهبری قــرار دهد. این خط فکری 
اخیرا موج تخریبی علیه دولت از جهات گوناگون کرده است و مسائلی را به آن 
منسوب که از اساس ارتباطی به حدود اختیارات دولت ندارد. مقام معظم رهبری 
در روز تنفیذ حکم ریاســت جمهوری، بارها از اتحاد و انســجام میان گروه های 
سیاسی سخن گفت و همه را دعوت به همکاری برای موفقیت دولت و پیشبرد 
اهــداف عالیه نظام کرد، اما امروز در میان طیف تندروی حامی جریان پایداری 
یا برخی حامیان سیاســی و رسانه ای ســعید جلیلی، به هیچ وجه چنین چیزی 
رؤیت نمی شــود. دمیدن بر تنور اختلافات سیاســی تا حدی پیش می رود که 
رســانه غربی در خدمت صهیونیست ها با پرداختن و بزرگ نمایی این شکاف ها، 
شرایط سیاسی کشور را شکننده نشان می دهد و بجای بهره برداری حداکثری از 
ظرفیت های نطق تاریخی مسعود پزشکیان در صحن عمومی سازمان ملل متحد، 
باید به خنثی  کردن جریان سازی مغرضانه گروه های کاسب تحریم و جنگ افروز 
بپردازیم. این انرژی به جای استهلاک در مسیر بیهوده کنونی که برخی خط قرمز 
آن را هم گذراندن، می تواند صرف همدلی و حرکت در مســیر وفاق ملی جهت 
کاهش تنش در داخل و منطقه شــود و به کاهش موج ایران هراسی در جهان 
کمــک کند. ای  کاش عده ای به جای نقل  قول دائمــی از مقام معظم رهبری و 
تفسیر به رأی کلام ایشان، کمی هم به معنای واقعی کلمه به منویات و تفکرات 
رهبر اعتقاد داشتند و کلام و عملشان یکسان بود تا شاید چهار سال دیگر مردم 
به آن ها اعتماد می کردند و لااقل به صداقتشان رأی می دادند، نه اینکه باز هم به 

موجب تزویر و ضدیت با منافع ملی ایران و ایرانی، سایه نشین شوند.

یادداشت

آیت الله جوادی آملی:
کسانی که مسئولیتی دارند

موظف هستند که پاک باشند
آیت الله جوادی آملی تأکید کردند: کســانی که مسئولیتی 
دارند، موظف هستند که پاک باشند، اهل اختلاس و نجومی 
نباشند، مشکل مردم را حل کنند و از این مردم حق شناسی 
کنند. به گزارش شــفقنا، آیت الله جوادی آملی در جلســه 
درس دیروز خــود )١۴مهر ١۴٠٣(، با اشــاره به برگزاری 
باشکوه نماز جمعه این هفته تهران، آن را فخر ملت دانسته 
و اظهار داشتند: جریان دیروز )جمعه( جریان فخر یک ملت 
اســت. آیت الله جوادی آملی بیان داشتند: در حدیث آمده 
اکِتُ عَنِ الحَْقِّ شَیطانٌ أخَْرَسٌ«؛ فرمود کسی  است که »السَّ
کــه در زمانی که باید حق را بگوید و نگوید، یک شــیطان 
دهان بسته است، کسی که قدرت دارد تبلیغ بکند و ساکت 
است، در زمان خوشحالی، مردم را خوشحال نمی کند و در 
هنگام اندوه، مردم را دلداری نمی دهد، این شیطان اخرس 
اســت، جریان دیروز فخر یک ملتی است، این ملتی که در 
برابــر آن خطر همه با زن و بچه به میــدان آمدند، آیا این 
فخر نیست؟! آیت الله جوادی آملی ادامه دادند: قرآن کریم 
لعُِ عَلی  دربــاره هیچ مللی اینگونه نفرمود کــه ﴿ لا تزَالُ تطََّ
خائنَِةٍ مِنهُم﴾ ولی درباره ملت یهود فرمود که پیغمبر! اینها با 
دیگران فرق دارند، اینها هر روز نقشه می کشند، تو مواظب 
باش! ما ملتی مثل ملت یهود نداریم، این ملت که صریحا به 
نام پیغمبر سند جعل کردند تا از پرداخت جزیه معاف شوند 
ولی پس از بررسی مشخص شد که امضاء و شاهد و سند آن 
جعلی است، این ملتی که به نام پیغمبر نامه جعل می کنند 
و الان نیز که اینگونه صهیونیست ها، کودک کشی می کنند 
و افراد بیگناه را می کشند، مشخص است که با دیگران فرق 
دارند! وی با اشــاره به وعده صادق، اظهار داشتند: اما ایران 
مقتدر و ایران الهی او را خفه کرده است و اینکه پس از این 
وعده صادق اول و دوم، مردم ما، زن و مرد با بچه های خود 
همه گفتند با تمام تهدیدها در نماز جمعه شرکت می کنیم 
و حتی بعضی مردم از شهرهای دیگر هم سعی کردند خود را 
به نماز جمعه باشکوه برسانند، آیا حق این مردم قدرشناسی 
از آنها نیست؟ آیت الله جوادی آملی بیان داشتند: باید از این 
مردم قدرشناسی کرد، باید از این مردم تشکر کرد، باید برای 
آنها دعا کرد، باید به آنها خدمت کرد، باید به این مردم، وزیر 
و کارمندی داد که دارای دو صفت »قوی« و »امین« باشد، 
کسانی که مسئولیتی دارند، موظف هستند که پاک باشند، 
اهل اختلاس و نجومی نباشند، مشکل مردم را حل کنند و 

از مردم حق شناسی کنند؛ ما هم دعا می کنیم.

لاریجانی:
جنگ هیچ وقت چیز خوبی 

برای منطقه نیست
دبیر اسبق شــورای عالی امنیت ملی گفت: ما باید طرفدار 
صلح باشیم، جنگ هیچ وقت چیز خوبی برای منطقه نیست، 

مگر انسان مجبور باشد این کار را بکند.
به گزارش ایلنا، علی لاریجانی در بخشی از یک گفت وگو در 
پاسخ به این سوال که در مجموع شما فکر می کنید عملیات 
وعــده صادق۲  ما را به آتش بس و صلــح نزدیک کرده یا 
فاصله بیشتری از آن گرفتیم؟گفت: نمی توانم الان قضاوت 
کنم، پنجاه پنجاه اســت، این که رهبری هــم اینها)رژیم 
صهیونیســتی( را ســر یک دوراهی قرار داده اند هم به نظر 
من کار درستی انجام دادند. می توانند عقلانی بیاندیشند به 
این که اگر رفتارشان را دوباره تکرار کنند، حتماً ایران پاسخ 
می دهد و این که آیا به نفع شان است، این مسیر ادامه پیدا 
کند؟ می توانند از این تجربه گذشته استفاده کنند، شرایط را 
به سمت آرامش ببرند. دبیر اسبق شورای عالی امنیت ملی با 
اشاره دو شرط عراقچی وزیر امور خارجه )١ - حقوق مردم 
لبنان در آتش بس رعایت شود و مورد پذیرش مقاومت باشد. 
۲ - با آتش بس در غزه همزمانی داشــته باشد.( یادآور شد: 
در این زمینه حتماً ایران این مسیر را قبول دارد، من دیدم 
وزیر خارجه مان هم اعلام کرد که یک آتش بس معقول که 
نیروهای مقاومت در لبنان و غزه قبول داشــته باشند، مورد 
حمایت ما هم اســت. وی درباره این که آیا در حال حاضر 
چنین عقلانیتی از طرف مقابل وجود دارد هم گفت: به نظر 
من بعید اســت به این سادگی باشــد، ما باید طرفدار صلح 
باشیم، جنگ هیچ وقت چیز خوبی برای منطقه نیست، مگر 

انسان مجبور باشد این کار را بکند.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
گزارش حادثه معدن طبس 

این هفته کامل می شود
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: حتما حادثه 
معدن طبس در دســت بررسی اســت، سفت و سخت هم 
این موضوع را جلو می بریم، گــزارش از این حادثه هم این 
هفته کامل می شــود. در صحن قرائت می شود. باید تاکید 
کنم نه تنها به ارائه گزارش بسنده نمی کنیم بلکه موضوع را 
از طریق دستگاه های و ارگان های مربوطه از جمله دستگاه 
قضــا پیگیری خواهیم کــرد. رضا علیــزاده در گفت وگو با 
ایلنــا، درباره این که پس از حادثه معدن طبس بحث ایمنی 
کارگران مطرح شد و این که چرا در این حوزه با ضعف هایی 
روبه هســتیم که باعث بروز خسارات جبران ناپذیر می شود، 
عنوان کرد: ایمنی در قانون نوشته شده، آئین نامه ها در این 
خصوص کامل اســت. در حدود ۴٠٠ بند قانون، آئین نامه و 
دســتورالعمل در این زمینه داریم مشکل در قانون نیست، 
مشکل در اجرای قانون اســت. رئیس کمیسیون صنایع و 
معادن خاطرنشــان کرد: متاســفانه بندهایی که در حوزه 
ایمنی معادن وجود دارد یا کلًا اجرا نمی شود یا درست اجرا 
نمی شود یا کامل اجرا نمی شود و وقتی یک اتفاق و حادثه ای 
رخ می دهد، همه دنبال این موضوع می افتند و به فکر اجرای 
بندها و آئین نامه ها می افتنــد و بعد کلا فراموش می کنند.  
وی با بیــان این که حادثه ناگواری که در طبس اتفاق افتاد 
محملی شده است که فسار بیشتری به دستگاه ها بیاوریم، 
عنوان کرد: گزارش مجلس هم در این زمینه آماده می شود، 
دستگاه ها و کارگروه هایی را آماده و تشکیل داده ایم تا جایی 
کــه می توانیم این موضوع را جــدی پیگیری کنیم؛ چراکه 
جان مردم و کارگران عزیز برای ما از همه چیز مهم تر است.  
علیزاده بیــان کرد: تولیدکاران و معدن کاران هم حرف های 
خودشان را دارند، بعضی جاها هم آن ها مشکلاتی را مطرح 
می کنند این ها هم در جای خودش مورد تامل و قابل بررسی 
اســت ولی هیچ چیزی دلیل نمی شــود ما با جان انسان ها 
بازی کنیم. وی تاکید کــرد: حتما حادثه معدن طبس در 
دســت بررسی است، سفت و سخت هم این موضوع را جلو 
می بریم، گزارش از این حادثه هم این هفته کامل می شود. 
رئیس کمیســیون صنایع در پاسخ به این سوال که آیا این 
گزارش در صحن قرائت می شــود، عنــوان کرد: در صحن 
قرائت می شود. باید تاکید کنم نه تنها به ارائه گزارش بسنده 
نمی کنیم بلکه موضوع را از طریق دستگاه های و ارگان های 

مربوطه از جمله دستگاه قضا پیگیری خواهیم کرد.

مراجع

ویژه

مجلس

انقلاب در  فارسی و عربی رهبر  خطبه 
نماز جمعه تهران، درست چند روز بعد 
از شهادت سیدحسن نصرالله و سردار 
نیلفروشان از یک سو و عملیات موشکی 
سپاه پاسداران علیه رژیم صهیونیستی 
از سوی دیگر حاوی چه پیام هایی در 

داخل و خارج از کشور بود؟
محسن هاشمی، رئیس شورای مرکزی حزب 
کارگزاران ســازندگی ایران با تاکید براینکه 
شــاهد فصل جدید از بحران در خاورمیانه 
هستیم، تاکید می کند»به نظر می رسد باید 
دکترین جدیدی در سیاســت خارجی نظام 
متناسب با شرایط موجود پیش بینی شود و 

بروی آن بحث و سپس اقدام شود.«
او به خطر تندروها اشــاره می کند و با اشاره 
به جمله مهم رهبر انقلاب مبنی براینکه نه 
شتاب زده عمل می کنیم نه تعلل می کنیم، 
گفت: »خوب اســت کــه در روابط خارجی 
جمهوری اســلامی ضمن اینکــه مقاومت 
اســلامی را برابر رژیم صهیونیســتی حفظ 

می کنیم، همانطــور که رهبر انقلاب گفتند 
نباید به ســمت شــتابزدگی و تندروی در 
سیاســت خارجی برویم و انشالله به نحوی 
عمــل کنیم کــه منافع ملی ایران آســیب 

نبیند.«
محسن هاشمی رفســنجانی، رئیس شورای 
مرکزی حــزب کارگزاران ســازندگی ایران 
در گفت وگو با خبرآنلاین پیرامون اظهارات 
اخیر رهبری مبنی بر اینکه ایران در مواجه 
با دشمن نه شتاب زده عمل می کند نه تعلل 
خواهد کرد، گفت: خطبه های رهبر انقلاب در 
نماز جمعه تهران، در بحران خاورمیانه فصل 
جدیدی را باز کردند. یعنی در شــرایطی که 
مشاهده کردیم صداوسیما بعد از ترور شهید 
سیدحســن نصرالله بر طبل جنگ می زد و 
تنش را افزایش مــی داد، اما رهبر انقلاب از 
لزوم آرامش و پرهیز از شــتابزدگی گفتند و 
البته بر روی بحث مقابله بــا اقدامات رژیم 
صهیونیستی تاکید کردند اما به نظر می رسد 
باید دکترین جدیدی در سیاســت خارجی 

نظام متناسب با شــرایط موجود پیش بینی 
شود و بروی آن بحث و سپس اقدام شود.

وی افزود: بــه عبارت دیگر من فکر می کنم 
شــرایط امروز مقداری شبیه شــرایط اول 
انقلاب هم هست. آن موقع تازه انقلاب پیروز 
شده بود، عده ای اولویت خودشان را بر روی 
صدور انقلاب گذاشته بودند و سعی می کردند 
حتی به صورت ســخت افزاری یا نظامی در 
کشــورهای مســلمان و حتی غیرمسلمان 
دخالت هایی کننــد و نمونه هایی هم از این 
روش هایی که شــروع شده بود، وجود دارند 
مانند فعالیــت خود جوش شــهید محمد 
منتظری که شروع کرده و حتی فعالیت سید 
مهدی هاشمی که در میان دهه ۶٠ همچین 
تفکر انقلابی تندرویی را دنبال می کرد. البته 
یکسری اقداماتی مانند ارسال مواد منفجر به 
برخی از کشورها برای بعضی از کارها انجام 

دادند.
هاشمی در ادامه تصریح کرد: به خاطر دارم که 
آن زمان آیت الله هاشمی رفسنجانی دیدگاه 

خود در سیاســت خارجه را به نوعی تنظیم 
کرده بود و صحبت می کرد که براســاس آن 
سیاست خارجه می گفتند تعامل برون مرزی 
نظام جمهوری اسلامی باید حفاظت، تربیت 
و توانمندسازی به عنوان ام القرای جهان باشد 
و هر اقدامی که به ایران آسیب برساند، جزو 
اهداف انقلاب نیست، یعنی نباید کاری کنیم 
که جریان انقلابی تندرو بــا برخی از کارها 
ایران را قربانی کند که به اهدافشــان برسند 
و همانطور که رهبر انقلاب هم گفتند در این 
موضوعات منافع ملی ایران و زندگی و آینده 
مردم ایران هم جزو اهداف اصلی باشد، یعنی 

به آن توجه شود.
رئیــس شــورای مرکزی حــزب کارگزاران 
سازندگی ایران همچنین خاطرنشان کرد: به 
نظر می رسد که پس از گذشت نزدیک به نیم 
قرن از انقلاب، بعد از شــهادت سید حسن 
نصرالله یکسری افراد تندرو مجددا از این نوع 
صحبت های تندروهــای اول انقلابی کردند 
و خوشــبختانه چهره های شاخص گفتمان 
عقلانیت را در مقاومت اسلامی مطرح کردند 
و خوب است که در روابط خارجی جمهوری 
اسلامی ضمن اینکه مقاومت اسلامی را برابر 
رژیم صهیونیستی حفظ می کنیم، همانطور 
کــه رهبر انقــلاب گفتند نباید به ســمت 
شــتابزدگی و تندروی در سیاست خارجی 
برویم و انشالله به نحوی عمل کنیم که منافع 

ملی ایران آسیب نبیند.
هاشمی درباره اینکه شاید تندروها در ابتدای 
انقلاب رسانه ملی را در اختیار نداشتند اما در 
حال حاضر صدا و سیما را در اختیار دارند و 
بعد از شهادت ســید حسن نصرالله بر روی 
جنــگ تاکید کردند و تــلاش کردند از این 
طریق بر روی افــکار عمومی تاثیر بگذارند، 
یادآور شــد: با توجه به اینکه در حال حاضر 
عقلانیت در نظام وجود دارد، طبیعی اســت 
که نتوانند بر روی افکار عمومی تاثیر بگذارند. 
انشــاالله ما به سمتی برویم که دولتمردان و 
کارشناس هایمان در سیاست خارجی بتوانند 
ایران را از این پیچ سخت تاریخی که الان با 

آن درگیر هستیم، عبور بدهند.

از دستگیری  ســخنگوی قوه قضائیه 
شــخصی خبر داد که با جعل اســناد 
رسمی و همچنین ادعای داشتن حکم 
ویژه از رئیس قوه قضائیه، از رئیس کل 
بانک مرکزی دســتور واریز 1۰۰ هزار 
میلیارد تومان به حساب شخصی اش را 

درخواست کرده بود.
به گزارش ایســنا، اصغر جهانگیر در نشست 
خبری دیروز )شنبه( ضمن تسلیت شهادت  
سیدحسن نصرالله، گفت: بی شک اگر امروز 
ســید عزیز ما در ظاهر از این دنیای فانی به 
منزلگاه ابدی شــتافته است اما می دانیم که 
روح بلند آن ســید جلیل القدر ارزش های 

جدیدی را در جوامع اسلامی خواهد آفرید.
جهانگیــر گفت: نماز جمعه نشــان داد که 
قدرت امنیت ایران در ســایه میلیونی اقشار 
مختلف مــردم از رهبری و ولایت فقیه و از 

ارزش ها است.
جهانگیر در تشــریح یکــی از این پرونده ها 
گفت: پرونده ای در اســتان فارس تشــکیل 
شده اســت و در آنجا فردی با جعل برخی 
اســناد رسمی مدعی ســمت از طرف یکی 
از مقامات بلند پایه کشــور بوده که در امور 
اقتصادی فعالیت می کرد. او با یک فقره  نامه 
جعلی که به رئیــس کل بانک مرکزی ارائه 

داده بود، دستور واریز صدهزار میلیارد تومان 
به حساب شخصی اش را درخواست کرده بود 
کــه البته این فرد ناکام ماند و شناســایی و 
دستگیر شد و پرونده اش در حال رسیدگی 

است.
جهانگیــر گفت: در یک پرونده دیگر،  ســه 
وکیل دادگستری شامل دو مرد و یک خانم 
با گرفتن مبالغ هنگفتی  از خانواده زندانیان 
پرونده های سنگین مواد مخدر، مبالغی را با 
ادعای اعمال نفوذ در دستگاه قضایی و اینکه 
می توانند رای به نفــع زندانیان آنها بگیرند 
اخاذی می کردند. اعضای این باند که معروف 
به باند دکتر بود نیز شناســایی شدند و سه 

فرد در بازداشت هستند.
 وی افزود: در پرونــده دیگر تعدادی وکیل 
با سوءاستفاده از کارآموزان وکالت و وکلای 
تازه، پرونده های خــاص را به این افراد تازه 
وارد در کســوت وکالت معرفی می کردند و 
خودشان با ادعای ارتباط با نهادهای قضایی 
پرونــده را  به ســمت دیگــری می بردند و 
اگر دستگیر می شــدند کارآموزان وکالت و 
وکلای جدید گرفتار می شــدند. این باند که 
باند بزرگ ارتشا و کلاهبرداری بودند و  ۲٩ 
نفر هستند که شناسایی و  دستگیر شدند و 

پرونده شان در حال رسیدگی است.

وی گفت: در ســه ماه اخیــر ۵٩ وکیل و ۸ 
کارشناس رسمی دادگســتری متخلف که 
با کارچاق کنــان، شــیادان و کلاهبرداران 
همکاری داشتند، تحت تعقیب قرار گرفتند 

و محکوم شدند.
ســخنگوی دستگاه قضا با اشاره به اینکه در 
مورد دیگر شاهد بودیم که افرادی با تشکیل 
شبکه کلاهبرداری و با جعل مدارک از مردم 
تحت عناوین قضایی کلاهبرداری می کردند، 
اظهار کرد: در یک فقره این باند در اســتان 
اصفهان اقدام داشته اند که با اعمال نفوذ در 
پرونده هــای قضایی فقط در یک فقره مبلغ 
٩٠٠ میلیون تومان از یک نفر کلاهبرداری 

کرده اند. 
جهانگیر گفــت: افرادی با ادعــای نفوذ در 
بخش هــای مختلف از جمله شــهرداری ها 
فقط بــرای اخذ یک مورد مجوز توانســته 
بودند صدها میلیون تومان وجه نقد به علاوه 
تعدادی سکه به عنوان کارچاق کنی دریافت 
کنند؛ همچنیــن این شــبکه مجرمانه در 

حوزه های مختلف فعال بودند. 
جهانگیر گفت: در پرونده دیگری در استان 
گلستان افرادی در خارج از دادگاه با ارتباط 
برقرار کــردن با اعصاب پرونده جلب اعتماد 
می کردنــد و  مبالغ کلانی را از آنها دریافت 

می کردند با ادعای اینکه نســبت خانوادگی 
با مقامات قضایی و نظامی و امنیتی اســتان 
دارند. این افراد به موقع شناسایی و دستگیر 
شدند و پرونده های آنها در جریان رسیدگی 
است. وی گفت: در استان قم در ماه گذشته 
شــاهد این بودیم که دو نفر سارق که تحت 
پوشــش مامورین مبارز با مواد مخدر اقدام 
بــه ١۵ فقره ســرقت از اتباع خارجی تحت 
عنوان مامور مبارزه با مواد مخدر می کردند. 
شــیوه کار به این صورت بود که وسایل آنها 
را به عنوان بازرســی می گشتند و پول و ارز 
و طلا و ســایر اشیای قیمتی اگر همراه آنها 
بود را به سرقت می بردند که این سارقین هم 

شناسایی و دستگیر شدند.
سخنگوی قوه قضائیه افزود: به تمام کسانی 
کــه تاکنون دســتگیر نشــده اند و در این 
حوزه ها اقدامات مجرمانه انجام داده اند یا در 
حال انجام هســتند و یا قصد انجام را دارند 
اخطار می دهیم که بدانند براســاس برنامه 
ویژه ای که تدارک دیده شده و پیگیری هایی 
کــه صــورت خواهــد گرفــت، همچنین 
اقدامات قاطعی کــه در این خصوص پیش 
بینی شــده است اگر دســت از اعمال خود 
 برندارند دیر یا زود شناســایی و به ســزای 

اعمال خود می رسند.

ردپای »آقازاده ها« در سیاست، اقتصاد، 
فرهنگ و ...آنقدر پررنگ شــده است 
که گاها تبدیل به یک بحران می شــود 
و حساسیت جامعه را بر می انگیزد، اما 
علت این حساســیت چیست و مسیر 
نظارت بر ورود آقازادگان و عملکرد آنها 

چیست؟
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اصلاح طلب، 
در گفت وگــو بــا خبرآنلاین، دربــاره ورود 
آقازاده ها به سیاست در ایران گفت: من فکر 
می کنم این موضوع یک ارتباطی به توسعه 
یافتگی دارد و بیشتر در جوامع جهان سوم و 
شرق است. در غرب به دلیل حکمفرما بودن 
قانون مسئله آقازادگی کمتر دیده می شود اما 

در شرق و مدیترانه قانون بعد از افراد است.
وی گفت: تــا زمانی که این ماجرا تبدیل به 
فرهنگ نشود و قانون بعد از افراد نباشد، در 
بر روی یک پاشنه می چرخد. این ویژگی نیاز 
به جناح و ســلیقه خاصی ندارد. همچنین 
علاوه بر حوزه های سیاســی و اقتصادی در 

نهادهای دینی هم مشاهده می شود. 
این فعال سیاســی اصلاح طلب با بیان اینکه 
در کشــورهایی که قانون بعد از افراد باشد، 
ممکن است یک فردی که داماد، خواهرزاده، 
بــرادرزاده و .... اســت در دولــت نفوذ کند 
و الآن نیــز خبرهای خوبی دربــاره خانواده 
شهید رئیســی بیرون نمی آید، گفت: خانم 
ایشــان درباره برخی از وزرا دخالت می کرد 
که از سوی حاکمیت به آقای رئیسی اخطار 
داده شد، حتی دامادها هم در دولت دخالت 
می کردند. این که می گویم خبر دقیقی است، 
من شــنیدم مادر یکــی از داماد نیز دخالت 
هایی کرده است.  بنابراین، تا زمانی که قانون 
حاکم نشده و این مسئله تبدیل به فرهنگ 
نشــود ما شــاهد تبعات و پس لرزه های آن 

هستیم.

وی گفت: نقش رسانه ها در افشای این موارد 
خیلی مهم اســت، من بر این باور نیســتم 
که فرزند یک مســئول حــق زندگی ندارد، 
امــا حق برخورداری از رانــت را ندارد وباید 
مانند بقیه زندگی کنــد. اما اینکه از رانت و 
قدرت اســتفاده کنند، در سفرهای خارجی 
حضور داشــته باشند و معادلات اقتصادی و 
اختصاصی برای خود ایجاد کند اشتباه است. 
رجایی گفت: رســانه ها و مجلس باید قاعدتا 
برای آنان که فعالیت اقتصادی انجام می دهند 
قانون از کجا آورده ای را دنبال کنند و ببیند 
آن ثروت افسانه ای را چطور به دست آوردند. 
اگر از راه های غیر قانونی به دســت آوردند 
به گوش مردم برســانند و بر اســاس ساز و 
کارها بــا آنان برخورد کنند. صرف آقازادگی 
دلیل محرومیت نیست و برخی از آنان افراد 
شایسته ای هستند اما به دلیل اپیدمی بودن 
پدیده آقازادگی خود مسئولان رعایت کنند.

چرا دادگاه چای دبش پشــت درهای بسته 
است؟

رجایــی درباره فســاد برخی آقــازاده ها و 
نظارت بــر روی آنان گفت: در این خصوص 
قوه قضائیه مسئولیت دارد. در مواردی مانند 
شــبنم نعمت زاده دادگاه علنی برگزار شد، 
اما این ماجرا باید توســط نهادهای نظارتی 
بررسی شــود اگر تخلفی بود بدون مسامحه 
به قوه قضائیه اطلاع داده شود، حق وتو را از 
نهادهای مافوق بگیرند که به دلیل مصلحت 
بر روی آن سرپوش نگذارند یا مسکوت نشود.
وی با اشــاره به پرونده چــای دبش گفت: 
محاکمه متخلفان چای دبش پشت درهای 
بسته انجام شده و من به عنوان فعال سیاسی 
چیزی ندیدم، الآن هم که پای یک وزیر دیگر 
هم به میان کشــیده شده نمی دانیم آنان در 
دفاع از خود چه گفتند و اســاس چه دفاعی 
دارند بگویند. چرا وقتی که یکی از بزرگترین 

فسادهای بعد از انقلاب رخ داده است پشت 
درهای بســته  و نیمه علنی بررســی شود؟ 
بحث عقده گشــایی نیست، بحث این است 
که وقتی این مســائل به گوش مردم برسد 
متخلفین بعدی این جرئت را پیدا نمی کنند 

وارد این فازها شوند. 
وی در پاســخ به این سوال که آیا علت نگاه 
منفی مــردم به پدیــده آقازادگی، عملکرد 
خودشان اســت یا بی اعتمادی به مسئولان 
گفت: هر دو است اما دلیل دیگر هم جاافتادن 
اخبار زرد در میان مردم است، گاهی مواردی 
را به شــخصی منصوب می کنند که ربطی 
بــه او ندارد. مدت ها یــک مداحی را که در 
اردبیل فوت شده بود، به عنوان داماد نعمت 
زاده مطــرح می کردند در حالی که ربطی به 

او نداشت.
رجایی افزوذ: کلیپی هم منتشــر شــده که 
من را به دلیل تشــابه اسمی به عنوان فرزند 
شهید رجایی معرفی کردند یا نوشتند فرزند 
شهید رجایی در یک مغازه در بازار تهران کار 
می کند. این موضوع درســت نیست و فرزند 
شهید رجایی یک تاجر است و با این اخبار به 

دنبال جذب فالوور هستند. همچنین اخباری 
دربــاره تعداد کشــتی های فرزنــدان آقای 
شمخانی منتشر می شود، رسانه ها باید ببیند 
واقعیت چیست نه اینکه بدون تحقیق درباره 

آن حرف بزنند. 
نباید دست مسئولان بسته باشد

این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره حواشی 
ایجاد شــده بــرای دولت پزشــکیان گفت: 
اطرافیان دولتمردان باید ورود قانونی داشته 
باشند تا به حاشیه کشــیده نشود. کشور از 
افراد  کارشناس خالی نیست که از نزدیکان 
استفاده شود. البته باید به مسئولان نیز حق 
داد، برادر آقای خاتمی نیز هم بازرس بود هم 
رئیس دفتر؛ حضور یک یا دو نفر از نزدیکان 
مســئولان که امین باشند اشــکالی ندارد و 
نباید دســت مسئولان بسته باشد اما به این 
معنی که دایره وســیعی از نزدیکان آنان در 
دولت باشند و اگر بخواهی رئیس جمهور را 
ببینید اول با آنان دیدار کنید نباشــد. رابط 
امام با مقامات و حتی سران قوا احمدآقا بود، 
جامعه این را می پذیرد ولــی اگر این دایره 

وسیع تر باشد فسادآور است.

هشدار محسن هاشمی درباره خطر تندروها:

اجازه ندهیم جریان تندرو، ایران را قربانی کند

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

درخواست ۱۰۰ هزار میلیاردی از رئیس بانک مرکزی با اسناد جعلی

رجایی تاکید کرد

ضرورت ورود مجلس به ثروت افسانه ای آقازادگان


